
Jasper Roubos in Abbenes (N-H) be- 
kijkt het resultaat van de laatste 
onkruidbestrijding in z'n plantuien. 
,,Het lijkt erop dat de middelen goed 
gewerkt hebben, al komt er op som-
mige plekken alweer wat hanenpoot en 
varkensgras tevoorschijn'', constateert 
hij. Roubos teelt dit jaar 20 hectare 
plantuien op contract voor een schillerij.
Sinds vorig jaar heeft de akkerbouwer 
ook een samenwerkingsverband  met 
Bayer. Op zijn bedrijf zijn systemen 
aangelegd - waaronder een spoelplaats 
met PhytoBac - die bijdragen aan een 
duurzame landbouw en gewasbescher-
ming. Ook worden jaarrrond technieken 
getest en gedemonstreerd die een veilig 
gebruik van middelen moeten stimule-
ren en de biodiversiteit bevorderen. 

'Structureel werken aan duurzaamheid', 

lees verder op pagina 6.

Onkruidbestrijding in plantuien goed gelukt
Marcel Nijenhuis in Espel teelt jaarlijks 

10 tot 15 hectare eerstejaars plantuien. 

Omdat het gewas veel dichter staat dan 

zaaiuien, blijft het langer nat en is het 

gevoeliger voor ziekten. Om de 4 à 5 

dagen spuiten is nodig om bladvlekken, 

valse meeldauw en Stemphylium uit het 

gewas te houden.
Meer op pagina 2 

'EERSTEJAARS PLANTUIEN EISEN 
STRAK SPUITSCHEMA'

,,Luna Experience heeft als grote voordeel 

dat het een langdurige werking heeft 

op bladvlekken en Stemphylium. In de 

praktijk is dat zeker twee weken; daarmee 

trekt het langer door dan andere middelen 

in dit segment'', zegt Rinse de Putter, 

teeltadviseur bij CZAV.
Meer op pagina 3 

'LUNA EXPERIENCE TREKT 
LANGER DOOR'

Noël Delahaye in Kraggenburg verbouwt 

jaarlijks zo'n 17 hectare rode zaaiuien. 

Van ziekten en plagen heeft hij vrijwel 

geen last. Op eentje na: trips. ,,Vooral de 

laatste jaren komt dat beestje hier steeds 

vaker voor.''
Meer op pagina 6 

'TRIPS DIT JAAR EXTRA GOED  
IN DE GATEN HOUDEN'

,,Meer met minder is de sleutel voor verho-

ging van de productiviteit, versterking van 

onze concurrentiepositie en vermindering 

van het grondstofgebruik.'' Dat betoogt 

Hinse Boonstra, Public & Government 

Affairs bij Bayer Crop Science Nederland. 

In combinatie met een schone en veilig 

werkwijze kan volgens hem de milieuver-

vuiling worden opgelost.

Meer op pagina 6

MEER MET MINDER

Toen HLB BV in 2014 De Groene Vlieg over-

nam, kwam Tjarda Everaarts weer in aanra-

king met haar oude werk. Het grootste deel 

van haar carrière werkte ze namelijk aan de 

verfijning van de steriele-insectentechniek, 

waarmee onder andere de uienvlieg bio-

logisch bestreden wordt. Die kennis komt 

haar ook op locatie Wijster van pas. 

Meer op pagina 7

'UIENVLIEG HOUDT VAN  
LUWTE EN ZAND'

UITGAVE MEI 2016

Blijf op de hoogte van de actuele zaken. 

Volg ons op Twitter of Facebook: 

BayercropNL

UIEN KOERIER

'Rijnsburger 
wordt 
robuuster' 
Vroegrijp, lang houdbaar, betrouw-
baar, sterke wortels en liefst bewa-
pend tegen meerdere ziektes. Dat is 
hoe een moderne ui er volgens de 
veredelaars van De Groot en Slot uit 
moet zien. ,,We willen voor iedere 
teeltsituatie een robuust ras kunnen 
aanbieden'', zegt hoofd veredeling 
Koen van der Voort.

'Uien moeten tegen een stootje 

kunnen', lees verder op pagina 4.

Het areaal uien overstijgt dit jaar de 25.000 hectare. Een mijlpaal, die voor een deel op het conto komt van nieuwe telers. 
Wie zijn die telers die voor het eerst uien telen? En wat zijn hun motieven? Uien Koerier bezocht er drie; twee in Groningen 
en één in Oost-Brabant.

Een nieuwe uitdaging, wat extra afwis-
seling in het bouwplan en meedoen 
met het 'spel' van de vrije markt; dat 
zijn voor Jeroen van Rulo en Gerko 
Wierenga uit Midwolda (Gr.) de belang-
rijkste redenen om in de uienteelt te 
stappen. De akkerbouwers startten dit 
jaar met resp. vijf en vier hectare. ,,We 
proberen er gewoon wat moois van 
te maken, zonder allerlei doelen die 
bereikt moeten worden. Persoonlijk zie 
ik het vooral als een leuk avontuur'', 
zegt Van Rulo. 

,,Doen wij iets nieuws? Nou, ik dacht het 

niet. Er zijn in dit gebied wel meer boeren 

bezig met de uienteelt, sommige zelfs al 

meer dan 20 jaar. Die pioniers hebben 

laten zien dat je prima uien kunt telen 

in dit gebied. Wij gaan dat nu ook maar 

eens proberen.'' Jeroen van Rulo ontkracht 

meteen maar even dat hij en collega Gerko 

Wierenga iets 'heel bijzonders' zijn gestart. 

De uienteelt is dan wel geen standaardge-

was op de Oldambtster klei, maar meerdere 

tientallen hectares staan er ondertussen 

wel. Van Rulo en Wierenga voegen daar dit 

jaar resp. vijf en vier hectare aan toe.

,,Eigenlijk zie ik de uienteelt vooral als een 

nieuwe uitdaging. Met name de marktwer-

king trekt me erg aan. Ik volg dat al jaren 

aan de zijlijn, maar dit jaar neem ik er ook 

'Uienteelt is een mooie, nieuwe uitdaging'
echt aan deel'', zegt Van Rulo met een 

brede glimlach. Bang voor tegenvallers is 

hij niet. ,,Als dat in je hoofd rondspookt, 

dan moet je er niet aan beginnen! Bij mij 

roept het vooral een gevoel van avontuur 

en vrijheid op. En daarvoor ben ik toch ook 

wel boer geworden.''

Wierenga is iets voorzichtiger met zijn woor-

den en benadrukt dat uien geen goed-

kope teelt is. Bovendien is de prijs nogal wat 

ongewisser dan de andere gewassen in zijn 

bouwplan. ,,Bij uien heb je óf een lege porte- 

monnee, óf een lege sloot nodig. Je moet het 

dus echt over een langere tijd - met ups en 

downs - kunnen bekijken. En dan is het 

saldo van uien gewoon beter dan dat van 

wintertarwe. Onze inzet is dan ook rustig te 

beginnen én vol te houden.'' Wat Van Rulo 

betreft is de kostprijs van om en nabij de 12 

cent per kilo een eerste 'richtpunt' voor dit 

jaar. ,,Als we ze daarvoor kunnen afleveren, 

dan zijn we in ieder geval niet ontevreden.''  

'Meer afwisseling in het bouwplan', 

lees verder op pagina 5.

Uien als voorvrucht voor aardbeienplanten
,,We hebben de afgelopen jaren wel vaker geëxperimenteerd met nieuwe gewas-
sen. Dat was niet elk jaar even succesvol, maar door de bank genomen wél renda-
bel en ook gewoon mooi om te doen. Zo zie ik dat ook met de uien. Succes is niet 
gegarandeerd, maar het levert allicht meer op dan graan of maïs.'' 

Theo Swinkels van tuinbouwbedrijf de Zijp uit Boekel (N-Br.) zegt het allemaal met enige luch-

tigheid. Hij ziet de uienteelt vooral als een mooie, nieuwe uitdaging voor hem, zijn partner 

Carina en ook voor zijn vaste medewerker Erik Corbijn. ,,Hij zal namelijk het grootste deel 

van de gewasverzorging voor zijn rekening nemen, dus voor hem is het misschien nog wel 

spannender dan voor mij'', zo voegt hij er met een glimlach aan toe. 

Voor Swinkels is de 5 hectare uien - 'een hoekje', zoals hij zelf zegt - duidelijk geen stress-

factor. En dat is ook niet zo vreemd op een groentenbedrijf waar vooral kapitaalintensieve 

gewassen worden geteeld. ,,Onze aandacht is vooral gericht op de productie en vermeer-

dering van aardbeien en op de aspergeteelt. Die teelten zijn behoorlijk arbeidsintensief en 

vragen om een goede organisatie. Eigenlijk hebben we daar onze handen al vol aan. En ja, 

dan hebben we ook nog een boerderijwinkel erbij...''

'Uienteelt past goed op ons bedrijf', 

lees verder op pagina 5.



2 Uien Koerier

'Eerstejaars plantuien vereisen een strak spuitschema'
Marcel Nijenhuis in Espel teelt jaarlijks tussen de 10 en 15 hectare 
eerstejaars plantuien. Omdat het gewas veel dichter staat dan zaai-
uien, blijft het langer nat en is het daardoor gevoeliger voor ziekten. 
Om de 4 à 5 dagen spuiten is nodig om bladvlekken, valse meeldauw 
en Stemphylium uit het gewas te houden.  

Het is begin april en zon en regen blijven elkaar maar wat afwisselen. 

Werknemers van Marcel Nijenhuis willen onderhand wel een keer het land op 

om gladiolen te planten, maar het is nog steeds te nat. ,,We zullen gewoon 

nog even geduld moeten hebben. Als je nu gaat modderen, dan heb je daar 

het hele jaar last van'', zegt Nijenhuis in de bedrijfskantine die hoog in een 

van de bedrijfshallen is gebouwd.

De bloembollenteelt - tulpen en gladiolen - is veruit de belangrijkste tak van 

het bedrijf. Ongeveer driekwart van de bedrijfsomzet wordt hieruit gehaald. 

Maar dat betekent niet dat de andere twee gewassen - pootaardappelen en 

eerstejaars plantuien - er maar wat bijhangen. ,,Ik teel bewust ook akker-

bouwgewassen om risico's te spreiden. Qua prijsvorming hebben bloembol-

len aan de ene kant en aardappelen en uien aan de andere kant geen echte 

raakvlakken met elkaar. Het komt maar zelden voor dat beide gewasgroepen 

slecht zijn. Of anders gezegd: er is elk jaar wel een teelt waar je tevreden op 

terug kunt kijken.'' 

De teelt van eerstejaars plantuien past volgens Nijenhuis goed bij de bloem-

bollenteelt. ,,Dat heeft vooral te maken met de lichte zavelgronden in deze 

streek, waar beide gewassen goed op gedijen. Maar het zijn ook teelten die 

allebei veel aandacht vragen, vooral voor wat betreft de gewasbescherming. 

Bloembollentelers zijn gewend aan intensieve spuitschema's; eerstejaars 

plantuien vereisen ook zo'n strak spuitschema.''

Vrij van aaltjes en witrot
Nijenhuis teelt jaarlijks tussen de 10 en 15 hectare eerstejaars plantuien. Het 

precieze areaal wordt meestal bepaald door de grond- en aaltjesmonsters die 

in het najaar en in de winter genomen worden. ,,Het land moet volledig vrij 

zijn van aardappelmoeheid, stengelaaltje en witrot. Alleen weet je dat pas 

na bemonstering. De kans is dus aanwezig dat er percelen of perceelsdelen 

afvallen vanwege besmettingen; daarop telen we dan meestal zaaiuien'', 

legt hij uit. Soms kunnen de monsteruitslagen tot flinke veranderingen in het 

bouwplan leiden, zoals vorig jaar toen een perceel van 7 hectare vanwege 

witrot niet in aanmerking kwam voor eerstejaars plantuien.

Hoewel er in zijn werkgebied - de lichtere gronden van de NOP - nog steeds 

geschikte percelen te vinden zijn, ziet Nijenhuis de teelt wel langzaam ver-

schuiven naar gebieden waar nog nooit uien hebben gestaan, zoals Drenthe 

en het zuiden van Friesland. ,,We zoeken steeds meer de buitengebieden op, 

waar we min of meer verzekerd zijn van schone grond. Eerst €200 tot €300 

per hectare uitgeven aan grond- en aaltjesonderzoek, om vervolgens tóch 

geen plantuitjes te mogen telen werkt namelijk niet echt stimulerend om 

plantuitjes in het bouwplan te houden...''.

Hoge ziektedruk
Nijenhuis zaait de eerstejaars plantuien meestal in de tweede week van 

mei. Van de 22 tot 25 miljoen zaden per hectare komt gemiddeld 80% op, 

waardoor er zo'n 18 tot 20 miljoen plantjes op een hectare staan. ,,In verge-

lijking met zaaiuien staat het gewas staat dus behoorlijk dik. Hierdoor blijft 

het ook langer vochtig, waardoor de kans op ziekten ook wat groter is'', zo 

legt hij uit. Verder worden plantuitjes ook enkele keren beregend, waardoor 

de schimmeldruk vaak ook weer wat hoger wordt. Om de belangrijkste 

schimmelziekten - bladvlekken, valse meeldauw en Stemphylium - onder de 

duim te houden, hanteert Nijenhuis een spuitinterval van vier tot vijf dagen. 

De middelenkeuze bespreekt hij meestal met zijn vaste leverancier Agrifirm. 

Een goede uitleg en onderbouwing van het spuitschema (met bijbehorend 

kostenplaatje) vindt hij erg belangrijk. ,,Klakkeloos adviezen overnemen doe 

ik eigenlijk nooit. Ik wil weten waaróm de middelen ingezet moeten worden 

en ik wil ook begrijpen hóe ze werken. Zo nodig zoek ik er zelf informatie bij 

uit onderzoeks- of proefverslagen.'' 

Afgelopen seizoen gebruikte Nijenhuis voor het eerst Luna Experience tegen 

Marcel Nijenhuis heeft een bloembollen- en akkerbouwbedrijf in Espel (Fl.). Hij 

teelt tulpen, gladiolen, pootaardappelen, eerstejaars plantuien en (soms) zaaiuien.

Luna EXPERIENCE is toegelaten in uien, sjalotten en knoflook en mag maximaal twee keer per teeltcyclus worden 

toegepast. De dosering is 0,5 l/ha.

Luna EXPERIENCE kan gemengd worden met pyrethroïden (tegen trips) en met alle andere uien-fungiciden. Mengen 

met uitvloeiers of hechters is ook mogelijk, al heeft Luna EXPERIENCE zelf geen uitvloeier nodig. Voor toepassing in 

uien geldt een veiligheidstermijn van 1 week.

Luna EXPERIENCE: een aanwinst in élk spuitschema
Luna EXPERIENCE is vorig jaar met succes geïntroduceerd als fungicide in de teelt van uien. Het bevat de 

werkzame stoffen fluopyram en tebuconazool (200 + 200 g/l). Deze combinatie zorgt voor een ongekend 

sterke preventieve en curatieve werking tegen schimmels. Met name bladvlekkenziekte en Stemphylium 

worden zeer goed bestreden. Ook werkt Luna EXPERIENCE goed tegen papiervlekkenziekte en heeft 

het een interessante nevenwerking tegen koprot. Tegen valse meeldauw is de werking onvoldoende.

Technisch profiel

Behalve een zeer goede fungicidewerking heeft Luna EXPERIENCE ook een positieve invloed op de vitaliteit van het 

gewas (maar géén vertraging in strijken/oogsttijdstip) en werkt het opbrengstverhogend.

Luna EXPERIENCE bevat geen strobilurine. Daarmee is het een uitstekende afwisselpartner in strobilurine-houdende 

spuitschema's. Ook beperkt het de inzet van strobi's niet. 

Positionering Luna EXPERIENCE
Maximaal 2 toepassingen per teelt in afwisseling met Fandango. Luna EXPERIENCE altijd combineren met een middel 

tegen valse meeldauw (bijvoorbeeld op basis van mancozeb).

Foto links - Bladvlekkenziekte veroorzaakt kleine geelwit ingezonken vlekjes over het hele blad.

Foto rechts - Een beginnende Stemphylium-aantasting (midden foto) is te herkennen  
aan een ovale, witgele vlek met bruinachtig centrum.
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BBCH 13

2.             
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3.             
BBCH 41

4.             
BBCH 42
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BBCH 43
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BBCH 44
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BBCH 45
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Positionering

mancozeb

2 kg/ha

mancozeb

2 kg/ha

mancozeb

2 kg/ha

mancozeb

2 kg/ha

mancozeb

2 kg/haFandango

1,25  l/ha

Fandango

1,25  l/ha

Fandango

1,25  l/ha Signum

1,5  kg/ha

Middel X

0,5   l/ha

Middel X

0,5   l/ha

Luna Experience:

• max 2 toepassingen, bijv. in afwisseling met Fandango

• altijd in combinatie met mancozeb 2 kg/ha

• toepassingstijdstippen: centraal in het schema

* of een ander middel tegen valse meeldauw

+++: zeer goede werking, ++: goede werking, +: redelijke werking, (+): halve +

in uren
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Technisch profiel
product dosering

per ha
valse

meeldauw
bladvlekken

ziekte
stemphylium Papiervlek-

kenziekte
koprot aandroogtijd Regen-

vastheid

Acrobat DF 2.5 +++ + (+) ++ 2-6 ++(+)

Allure 
vloeibaar 1.25 (+) +++ - - (+) 2-4 ++(+)

Amistar a.o. 0.8-1.0 + ++(+) +(+) ++ 1-2 +++

Fandango 1.0-1.25 +++ ++(+) ++(+) ++(+) + 0.5 +++

Fubol Gold 2 +++ + (+) +++ 2-6 +++

Kenbyo Fl 0.4 + ++(+) +(+) ++ 1-2 +++

“Middel X” 0.5 + +++ +++ ++ + 1-2 +++

mancozeb 2.0/2.5/4.
0 ++ + + 2-6 +(+)

maneb 2 ++ + - - - 2-6 +(+)

Olympus 2.0 +(+) +++ ++ ++ + 1-2 ++(+)

Rovral 0.5-1.0 - +(+) - - - 4-6 ++

Shirlan 0.5 (+) +++ + ++ (+) 1-2 ++(+)

Signum 1.5 + ++(+) ++ +(+) ++ 1-2 +++

Valbon 2.0 +++ + (+) ++ 2-6 ++(+)
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Luna EXPERIENCE

Acrobat DF, Allure vloeibaar, Kenbyo Fl, Rovral en Signum zijn geregistreerde handelsmerken van BASF Agro B.V. Amistar, Fubol Gold en Olympus zijn 

geregistreerde handelsmerken van Syngenta Crop Protection B.V. Valbon is een geregistreerd handelsmerk van Certis Agro Europe B.V.

bladvlekkenziekte en Stemphylium. En dat is hem goed bevallen. ,,Het heeft 

op alle percelen goed gewerkt en de gewassen bleven tot op het eind mooi 

groen'', zo stelt hij. Dit laatste zag hij ook in een vergelijkende proef van Altic; 

schema's met Luna Experience erin bleven langer groen dan schema's zonder 

Luna. ,,Die ervaringen hebben me erin gesterkt dat het middel zijn beloftes 

ook echt waarmaakt'', zo besluit hij.



3 Uien Koerier

FANDANGO: UITERAARD!
Fandango heeft zich de afgelopen jaren bewezen als een zeer sterk fungicide in de uienteelt. Het middel 
rendeert het beste wanneer het afwisselend ingezet wordt met andere middelen, bijvoorbeeld in een 
schema met Luna EXPERIENCE. 

Toelating & werking
Fandango is toegelaten in alle uien tegen bladvlekkenziekte (Botryotinia squamosa) en valse meeldauw (Peronospora 

destructor). Daarnaast heeft het een goede werking tegen Stemphylium en papiervlekkenziekte. Tegen Fusarium, 

witrot en pinkroot heeft het middel een zeer interessante nevenwerking. Verder heeft Fandango ook mooie resultaten 

laten zien tegen koprot. 

Een kenmerkend beeld van valse meel-

dauw: lichtgroene tot gele vlekken op 

het blad met daarop donkere puntjes 

(zwartschimmels).

  Bijzonderheden
•   Fandango is een EC formulering; toevoeging van hulpstoffen is daarom 

meestal niet nodig. Bij scherp weer wordt toevoeging van hulpstoffen 

zelfs ontraden.

•    Fandango is mengbaar met pyrethroïden tegen trips (b.v. Decis) en 

bladmeststoffen (zoals Human 15 en Toptrace).

•   Fandango - al dan niet met mancozeb - niet mengen met twee of 

meer overige middelen (hulpstoffen, insecticiden, herbiciden, etc.). 

Niet mengen met tepraloxydim.

•   Voorkom overlappingen en spuit onder kritische omstandigheden bij 

voorkeur ’s avonds.

•   Er geldt een veiligheidstermijn van 2 weken voor uien.

+++: zeer goede werking, ++: goede werking, +: redelijke werking, (+): halve +

Luna Experience • 2014/2015 • # 5

Technisch profiel
product dosering

per ha
valse

meeldauw
bladvlekken

ziekte
stemphylium Papiervlek-

kenziekte
koprot aandroogtijd Regen-

vastheid

Acrobat DF 2.5 +++ + (+) ++ 2-6 ++(+)

Allure 
vloeibaar 1.25 (+) +++ - - (+) 2-4 ++(+)

Amistar a.o. 0.8-1.0 + ++(+) +(+) ++ 1-2 +++

Fandango 1.0-1.25 +++ ++(+) ++(+) ++(+) + 0.5 +++

Fubol Gold 2 +++ + (+) +++ 2-6 +++

Kenbyo Fl 0.4 + ++(+) +(+) ++ 1-2 +++

“Middel X” 0.5 + +++ +++ ++ + 1-2 +++

mancozeb 2.0/2.5/4.
0 ++ + + 2-6 +(+)

maneb 2 ++ + - - - 2-6 +(+)

Olympus 2.0 +(+) +++ ++ ++ + 1-2 ++(+)

Rovral 0.5-1.0 - +(+) - - - 4-6 ++

Shirlan 0.5 (+) +++ + ++ (+) 1-2 ++(+)

Signum 1.5 + ++(+) ++ +(+) ++ 1-2 +++

Valbon 2.0 +++ + (+) ++ 2-6 ++(+)

Luna Experience • 2014/2015 • # 5

Technisch profiel
product dosering

per ha
valse

meeldauw
bladvlekken

ziekte
stemphylium Papiervlek-

kenziekte
koprot aandroogtijd Regen-

vastheid

Acrobat DF 2.5 +++ + (+) ++ 2-6 ++(+)

Allure 
vloeibaar 1.25 (+) +++ - - (+) 2-4 ++(+)

Amistar a.o. 0.8-1.0 + ++(+) +(+) ++ 1-2 +++

Fandango 1.0-1.25 +++ ++(+) ++(+) ++(+) + 0.5 +++

Fubol Gold 2 +++ + (+) +++ 2-6 +++

Kenbyo Fl 0.4 + ++(+) +(+) ++ 1-2 +++

“Middel X” 0.5 + +++ +++ ++ + 1-2 +++

mancozeb 2.0/2.5/4.
0 ++ + + 2-6 +(+)

maneb 2 ++ + - - - 2-6 +(+)

Olympus 2.0 +(+) +++ ++ ++ + 1-2 ++(+)

Rovral 0.5-1.0 - +(+) - - - 4-6 ++

Shirlan 0.5 (+) +++ + ++ (+) 1-2 ++(+)

Signum 1.5 + ++(+) ++ +(+) ++ 1-2 +++

Valbon 2.0 +++ + (+) ++ 2-6 ++(+)

in uren

Toepassing & dosering
Fandango dient te worden toegepast in een preventief behandelingsschema. De eerste behandeling moet plaats-

vinden nadat bolvorming zichtbaar is geworden. Dit is doorgaans vanaf de derde bespuiting. De ervaring van de 

laatste jaren leert dat Fandango optimaal rendeert wanneer het steeds in afwisseling met andere middelen wordt 

ingezet, bijvoorbeeld in een schema met Luna EXPERIENCE. 

De adviesdosering voor Fandango is 1,25 l/ha. Menging met mancozeb om de werking tegen valse meeldauw te 

versterken, is niet nodig. Indien mancozeb wordt toegevoegd als bv bladvoeding, dan mag de dosering van Fandango 

worden verlaagd: Fandango 1 l/ha + mancozeb 2 kg/ha. Let op: er gelden beperkingen voor het aantal toepassingen 

van mancozeb. Fandango kan prima solo toegepast worden tegen valse meeldauw.
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BBCH 44

7.             
BBCH 45

8.             
BBCH 46

Positionering

mancozeb

2 kg/ha

mancozeb

2 kg/ha

mancozeb

2 kg/ha

mancozeb

2 kg/ha

mancozeb

2 kg/haFandango

1,25  l/ha

Fandango

1,25  l/ha

Fandango

1,25  l/ha Signum

1,5  kg/ha

Middel X

0,5   l/ha

Middel X

0,5   l/ha

Luna Experience:

• max 2 toepassingen, bijv. in afwisseling met Fandango

• altijd in combinatie met mancozeb 2 kg/ha

• toepassingstijdstippen: centraal in het schema

* of een ander middel tegen valse meeldauw

Vroege zaaiuien goed beschermd tegen bladvlekken 
en Stemphylium
,,Nee, met dit weer gaat het allemaal nog niet zo hard'', zegt Kees 
van Dalen, wanneer hij samen met CZAV-adviseur Rinse de Putter een 
paar uienkiemplantjes uit de grond peutert. Nu - in de derde week 
van april - komen de grootste plantjes net in het vlagbladstadium. Ze 
hebben zich weliswaar goed ontwikkeld, maar van een vroege start 
is volgens de akkerbouwer niet echt sprake meer. Niettemin behoort 
zijn perceel tot de vroegste zaaiuien op het eiland Tholen, zo weet 
De Putter. ,,De meeste zaaiuien moeten nu nog boven komen; deze 
uien hebben dus een flinke voorsprong op de rest.'' 

Vroeg zaaien essentieel
Van Dalen is gewend om al in maart met het voorjaarswerk te beginnen. De 

lichte zavelgrond leent zich er normaal gesproken ook voor, maar dit voor-

jaar was dat vanwege de aanhoudende buiigheid maar sporadisch mogelijk. 

,,Deze uien heb ik 22 maart kunnen zaaien op voorjaarsgeploegde grond. 

Daarna heeft het werk meer dan twee weken stil gelegen. Het andere perceel 

uien heb ik pas 9 april gezaaid'', zo blikt hij terug. Vroeg zaaien is voor de 

akkerbouwer belangrijk omdat hij zich met de uienteelt richt op het vroege 

segment. Om die reden gebruikt hij sinds een paar jaar ook geprimed zaai-

zaad. ,,Dat kost zo'n €125 per hectare meer, maar het levert wel een egaler 

en meestal ook een wat vroeger gewas op. Die paar dagen voorsprong op de 

grote massa kunnen in de markt soms net het verschil maken; daar moet je 

het voor doen'', zo motiveert hij zijn keuze.

Witrot baart zorgen
Voor de uienteelt houdt Van Dalen een rotatie van minimaal 1-op-10 aan. 

,,En dat is ook echt nodig, wil de volgende generatie hier ook nog uien kun-

nen telen'', zo vindt hij. Met name witrot is volgens hem een groot probleem 

op Tholen. ,,De meeste telers weten op hun eigen bedrijf gelukkig aardig 

goed waar de ziekte zit. Maar het zal een kunst zijn om het de komende 

jaren ook alleen dáár te houden.'' De Putter deelt de zorgen over witrot. Hij 

ziet dat de verliezen hierdoor jaar op jaar toenemen. Daarnaast komen ook 

andere grondgebonden ziekten als Fusarium en Pinkroot steeds meer voor in 

het gebied. ,,We zullen nog scherper moeten zijn op bedrijfshygiëne, willen 

we de uienteelt in huidige omvang kunnen behouden. Daarvoor moet de 

grond vooral op zijn eigen plek blijven.''

Voor wat betreft de bladschimmelziekten ziet De Putter de laatste jaren een 

lichte toename van Stemphylium en papiervlekkenziekte. Volgens hem komt 

dat deels door het (vochtigere) weer, maar ook omdat telers deze ziekten niet 

altijd op tijd herkennen.

Van Dalen vertelt de laatste jaren geen grote problemen met bladschimmels 

gehad te hebben. ,,Voor valse meeldauw zijn de plantuien in dit gebied 

meestal een goede indicator; zodra het daarin gevonden wordt is vrijwel 

iedereen op zijn hoede. De twee andere belangrijke schimmels - bladvlekken-

ziekte en Stemphylium - komen vaak pas later in het seizoen echt opzetten. 

Met vroege uien heb ik daar gewoon wat minder last van'', zo schetst hij 

de situatie. 

Om tijdig te kunnen anticiperen op (mogelijke) infecties, heeft de akkerbou-

wer in het groeiseizoen min of meer wekelijks contact met De Putter van 

CZAV en met een vaste adviseur van Delphy. ,,Zij hebben niet alleen meer 

zicht op de ziektedruk in het gebied, maar zijn ook een goede sparringpartner 

om alle actuele gewaszaken mee te bespreken'' , aldus Van Dalen. 

Luna Experience
Het spuitschema en de bijbehorende middelenkeuze bespreekt en bepaalt 

Van Dalen samen met De Putter. Voor dit seizoen ziet het schema er (voor-

lopig) hetzelfde uit als vorig jaar. En dat wil zeggen: mancozeb aan de basis, 

met op de derde en vijfde bespuiting 0,5 l/ha Luna Experience erbij en als 

afsluitende zevende en achtste bespuiting 1,25 l/ha Fandango. 

Volgens De Putter wordt de combinatie met Luna Experience (en ook 

Fandango) behoorlijk breed toegepast in zijn werkgebied en zijn de ervaring 

tot dusver prima. ,,Luna Experience heeft als grote voordeel dat het een 

langdurige werking heeft op bladvlekken en Stemphylium. In de praktijk is dat 

zeker twee weken; daarmee trekt het langer door dan andere middelen in dit 

segment. Verder heeft het ook nog een nevenwerking tegen koprot, waardoor 

er wat mij betreft nog een plusje bij komt.'' 

Nog een duidelijke pré is dat de combinatie mancozeb + Luna Experience 

niet duurder is dan andere (vergelijkbare) combinaties. ,,Ook dat helpt zeker 

mee om het middel succesvol te laten zijn in de praktijk'', zo voegt Van 

Dalen er nog graag even aan toe. ,,Bedrijfsbreed spuit ik jaarlijks zo'n 2200 

hectare. Als ik op elk hectare een euro kan besparen zónder in te leveren op 

effectiviteit en betrouwbaarheid van de bestrijding, dan is dat opgeteld toch 

een heel aardig bedrag.''

Kees van Dalen (rechts) heeft samen met zijn vrouw Lysian en zoon Jan een akker-

bouwbedrijf in Tholen (Zld.). Op ca. 120 hectare lichte zavel verbouwt de maatschap 

consumptie-aardappelen, suikerbieten, wintertarwe, graszaad en zaaiuien. Rinse de 

Putter is teeltadviseur bij CZAV.
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VERVOLG VAN VOORPAGINA

KOEN VAN DER VOORT, HOOFD VEREDELING DE GROOT EN SLOT:

Naast het hoofdkantoor van De Groot en Slot in Broek op Langedijk (NH) 

wordt druk gebouwd aan het nieuwe ‘veredelingscentrum’; een ruim hal-

lencomplex waar de veredelaars hun kweekmateriaal kunnen ontvangen, 

verwerken en opslaan. Hoofd veredeling Koen van der Voort en zijn collega’s 

kijken er al naar uit. Ze kunnen hun werk straks efficiënter doen en beschik-

ken over de modernste faciliteiten, onder andere op gebied van bewaring. 

Samen met vaste partner Bejo Zaden in Warmenhuizen is De Groot en Slot 

wereldwijd marktleider in uienzaad. In Nederland hebben de twee familie-

bedrijven meer dan de helft van de markt in handen. Houdt Bejo zich, naast 

rasontwikkeling, meer bezig met de zaadgerelateerde processen, bij De Groot 

en Slot ligt de focus op de ‘voorkant’ van het veredelingstraject, het bolproces 

en het proefveldbeheer. 

Wat doet een hoofd veredelaar? 

,,Ik ben verantwoordelijk voor het team van veredelaars dat zich met uien 

bezighoudt. Hier in Broek op Langedijk werken we met zes veredelaars. 

Wereldwijd zijn we ─ Bejo meegerekend ─ met veertien mensen. Het eigenlijke 

kweekwerk, dat doen de specialisten. Mijn taak is om ervoor te zorgen dat de 

productontwikkeling door kan blijven gaan. Zo ben ik verantwoordelijk voor 

de teamsamenstelling, budgetten en proefveldlocaties en onderhoud ik de 

contacten met verschillende relaties in binnen- en buitenland.''

Veredelen is vooruitzien. Welke eigenschappen mogen telers in toe-

komstige rassen verwachten?

,,We merken wereldwijd een toenemende belangstelling voor ziekteresis-

tenties, dus daar besteden we veel aandacht aan. Ook werken we aan een 

steviger wortelgestel, zodat de uien onder minder gunstige omstandigheden 

en droogte beter doorgroeien. Dat zal voor de Nederlandse situatie betere 

rassen opleveren voor de stuggere gronden of gebieden waar het lastig is om 

te beregenen. Al moet je met sterkere wortels ook weer oppassen. Want van 

een betere wortelontwikkeling wordt een ui ook later, omdat hij maar blijft 

doorgroeien. Daarin een balans vinden, is vakwerk. Overall kun je zeggen 

dat we het Rijnsburger-type, dat we hier in Nederland van oudsher telen, 

proberen robuuster te maken. Uien moeten tegen een stootje kunnen en een 

betrouwbare opbrengst geven.''

In hoeverre gaan veel kilo’s en een goede kwaliteit samen?

,,In uien is het altijd balanceren tussen opbrengst en kwaliteit. In de jaren 

negentig zaten we bovenop de kwaliteit en kwamen onze rassen aan de 

opbrengstkant wel eens wat tekort. We hebben daarna extra aandacht 

besteed aan de kilo’s. Ook die genetica heeft zich ruimschoots bewezen, met 

zeer hoge opbrengsten. Maar je moet er voorzichtig mee zijn, want in jaren 

met minder gunstige omstandigheden in de oogstperiode, kan de bewaar-

baarheid van zulke rassen achteruit gaan. Niet voor niets is er veel aandacht 

geweest voor de stikstofbemesting, want ook een teler balanceert tussen 

kilo’s en kwaliteit. De kunst is vooral om een ras uit te kiezen dat past bij de 

grondsoort en teeltomstandigheden. Iemand die af-land aflevert, zal voor de 

maximale opbrengst gaan, iemand die tot juni bewaart gaat voor maximale 

kwaliteit. Voor ons is het de uitdaging om rassen te maken die het beste van 

beide combineren en zo betrouwbaar mogelijk presteren.''

Er is regelmatig discussie over de vraag of je op zand net zo goede 

uien kunt telen als op de klei. Wat is uw mening?

,,Ik denk dat je overal een goede ui kunt telen, mits je het juiste ras gebruikt. 

Telers op het zand kiezen kwaliteitsrassen met een sterk wortelgestel en 

behalen daarmee prima resultaten. Wel zijn de teeltomstandigheden lastiger. 

Je hebt meer kans op schommelingen in de groei door bijvoorbeeld droogte.''

Bodemgebonden ziektes vormen een steeds groter probleem voor 

telers. Welke daarvan krijgen van jullie de meeste aandacht?

,,Tot nu toe zijn dat vooral fusarium en pink root. Niet alleen omdat het 

belangrijke ziektes zijn maar simpelweg ook omdat hiervoor genetica 

beschikbaar is die uien minder gevoelig maken. Maar die genen moeten 

we vanuit wilde soorten inkruisen en dat vraagt veel tijd. Hoe verder het 

genetisch materiaal af staat van ons Rijnsburgertype, hoe meer ongewenste 

eigenschappen er meeliften en hoe langer het duurt voordat we die er weer 

uit hebben.''

Jullie hebben een fusariumtolerant uienras op de markt gebracht; 

Hysky. Wat mag een teler redelijkerwijs van dit ras verwachten?

,,Fusariumresistentie is geen absolute resistentie, dus je lost er niet alle pro-

blemen mee op. Maar je kunt er op fusariumgevoelige gronden de schade 

wel mee beperken. Je moet het zo zien: stel dat je met een standaard ras 

10 procent opbrengst verliest, dan is dat met Hysky minder dan de helft. De 

mate waarin de ziekte optreedt, zal echter van jaar tot jaar verschillen. Die 

hangt ook af van andere teeltomstandigheden en seizoensinvloeden. Hier 

geldt wat voor de meeste ziektes geldt: voorkomen is beter dan genezen. 

De prioriteit van een teler moet vooral zijn om de omstandigheden voor de 

'UIEN MOETEN TEGEN EEN STOOTJE 
KUNNEN EN EEN BETROUWBARE  
OPBRENGST GEVEN'

schimmel zo ongunstig mogelijk te maken, zoals een ruime rotatie en de 

juiste grondbewerking.''

In hoeverre kunnen jullie de tolerantie nog verbeteren?

,,Net als pink root is fusarium een zogenaamde multigene ziekte. Dat bete-

kent dat de genen die coderen voor de tolerantie, op meerdere plekken in het 

genoom zitten. Bij het kruisen lukt het niet om die meteen netjes op de juiste 

plek te krijgen en te houden. Dat kost tijd. Maar stap voor stap denken we 

het weerbaarheidsniveau wel verder omhoog te kunnen brengen en zullen 

we de resistentie in meerdere rassen gaan introduceren.''

Wat kan een veredelaar doen aan koprot?

,,Met de ziekte zelf kunnen we niet zoveel, in die zin dat er nog geen resi-

stentie bekend is. Wel kunnen we aan eigenschappen werken die de kans 

op het optreden van de ziekte verminderen, zoals dunnere nekken, sneller 

afrijpen, een betere uniformiteit, een goed sluitende huid of een aange-

paste bladstand. Op die manier zorgen we er indirect voor dat koprot minder 

schade doet.''

Jullie bieden ook rassen aan die extra sterk zijn op meeldauw. Die 

slaan vooral aan in de biologische teelt. In hoeverre richten jullie je 

hiermee ook op gangbare telers?

,,In landen waar de overheid of afnemers extra hoge residu-eisen stellen, zie 

je dat ook gangbare telers ze telen. Maar de opbrengst van deze rassen ligt in 

de regel iets lager en het zaad is iets duurder, dus dan wordt het toch gauw 

een economische afweging. Hoewel het niet gemakkelijk is om de resistentie 

in te kruisen, gaan we er wel mee door. We bieden nu vijf meeldauwresistente 

rassen aan in meerdere daglengtegebieden, waaronder een nieuwe rode ui 

voor onze breedtegraad.''

Intern rot als gevolg van natte oogstomstandigheden was afgelopen 

winter een groot probleem. De voorspelling is dat extreme buien 

vaker gaan voorkomen. Kunnen jullie een ui beter waterbestendig 

maken?  

,,Je kunt ervoor zorgen dat een ui minder last heeft van water via de dikte 

van de huid, het aantal huiden en de vochtuitwisselingscapaciteit. Maar het is 

altijd een compromis, want je wilt een ui na het inschuren ook goed kunnen 

drogen. Als je een ras hebt met een dunne huid, dan gaat deze er nog wel 

eens af bij scherp drogen, maar je kunt ze in ieder geval goed droog krijgen. 

Heb je een ras met een dikke, leerachtige huid, dan kan het water moeilijker 

de ui binnendringen, maar het kan er ook moeilijker uit. Het is voor ons dan 

ook continu zoeken naar de juiste balans. Ik denk zelf dat vroegheid een 

belangrijke rol speelt in dit verhaal. Hoe eerder de uien van het land af zijn, 

hoe beter.''

Dit interview is eerder verschenen in AKKER, onafhankelijk vakblad  

voor de Akkerbouwer.

Koen van der Voort in de kas waarin de ouderlijnen worden opgekweekt. ,,Een 

verminderde ziektegevoeligheid is een belangrijk thema voor de komende jaren.''
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JEROEN VAN RULO EN GERKO WIERENGA TELEN VOOR HET EERST UIEN

'Meer afwisseling in het bouwplan'
Behalve voor de uitdaging en het ondernemerschap, telen beide Groningers 

ook uien voor de afwisseling in het bouwplan. Wierenga: ,,We merken dat 

de ziektedruk in tarwe langzaam maar zeker toeneemt. Alleen al daarvoor 

is het goed om een extra gewas in het bouwplan te hebben. Verder heb je 

in uien weer een extra mogelijkheid om onkruiden, en dan vooral duist, te 

bestrijden. Hoewel we hier nog geen resistente duist hebben gevonden, is 

het wel een dreiging die steeds groter wordt. Met uien krijgen we in ieder 

geval de mogelijkheid om duist met andere werkzame stoffen te bestrijden.''

Geen grote investeringen
Op het gebied van mechanisatie hebben beide akkerbouwers geen grote 

investeringen gedaan. Er is een zaaimachine gehuurd en een tweedehands 

uienlader gekocht. De andere benodigde machines, zoals een rooier en 

inschuurapparatuur, heeft Wierenga al voor de zetmeelaardappelen. 

De uien zijn dit jaar op bedden van 1,5 meter gezaaid. ,,Dat rooit niet alleen 

mooi schoon, maar geeft ook minder beschadigingen dan bij bedden van 

2,25 meter'', weet Van Rulo. Nog liever zou hij met een machine van 4,5 

meter (3 beddden van 1,5 meter) zaaien omdat hij dan niet twee keer door 

hetzelfde spoor hoeft te rijden. ,,Maar voorlopig is zaaien op anderhalve 

meter onze keus.''

Wie het spuitwerk voor de uien voor zijn rekening neemt, weten de nieuw-

bakken uientelers nu (begin april, red.) nog niet. ,,We hebben allebei een 

eigen veldspuit, dus we zouden het apart kunnen doen. Maar de kans is toch 

wel groot dat één van ons beide dit oppakt, omdat dit efficiënter is'', zegt 

Wierenga. Ook voor wat betreft de arbeid houden ze alle opties nog open. 

,,We willen de dingen graag samen doen, maar als dat niet handig is of 

gewoon niet lukt, dan regelen we het zelf. We willen niet helemaal afhankelijk 

zijn van elkaar.''

Frikandellen met uitjes
Voor teelt- en gewasbeschermingsadvies hebben de akkerbouwers Klaas 

Froma van Delphy ingehuurd. ,,We kennen hem persoonlijk goed en ook hij 

is erg gedreven om iets moois van de teelt te maken. We hebben afgesproken 

dat als de teelt slaagt, hij voor de frikandellen zorgt en wij voor de bijbeho-

rende uitjes'', grapt Van Rulo. Ook verwacht hij dat de adviseurs van Agrifirm 

en WPA Robertus het komende seizoen goede 'sparringpartners' kunnen zijn. 

,,Zij komen op meer bedrijven met uien en kunnen ons hopelijk ook nog het 

een en ander leren over de teelt.'' Verder zijn beide mannen lid geworden van 

de uienstudieclub Oldambt, die inmiddels 17 leden teelt. ,,Ook daar hopen 

we nieuwe en vooral praktische kennis op te doen over de teelt'', aldus de 

Groningers.

'Rooien als je kúnt rooien'
Wierenga teelt zijn uien dit jaar op overgangsgrond van ongeveer 45% 

afslibbaar. Bij Van Rulo is het uienperceel met 60 tot 65% afslibbaar nog een 

slag zwaarder. Dat blijkt ook wanneer beide mannen de opkomst van de uien 

bekijken; onder de laarzen hoopt zich een enorme laag klei op. ,,Op deze 

grond kun je prima uien verbouwen, alleen moet je wel weten wanneer je 

erop kunt komen. Of beter gezegd: eraf moet blijven'', zegt Van Rulo. Droge 

omstandigheden - vooral straks bij de oogst - moeten dan ook met beide 

handen worden aangegrepen. ,,Als je kúnt rooien, moet je dat ook dóen. 

Daarom hebben we ook gekozen voor eigen machines, zodat we - als dat 

nodig is - de uien in een dag van het land kunnen halen.''  

Afland afleveren
Voorlopig doel van beide akkerbouwers is om de uien al vroeg afland te 

leveren. Van Rulo: ,,Het liefst willen we de uien aanbieden voordat de grote 

massa van het land komt. In die periode is er vraag naar mooie, harde uien, 

zo weten we uit gesprekken met handelaren.'' Niettemin hebben beide ook 

voorbereidingen getroffen om de uien (tijdelijk) op te kunnen slaan. Van 

Rulo heeft daarvoor een oude keerwanden-opslag gekocht. Het drogen van 

de uien gebeurt dan met de (variabele) ventilatoren van de graanopslag. 

Wierenga heeft een niet in gebruik zijnde aardappelopslag van 300 ton 

achter de hand voor eventuele 'noodopslag'.

Hoewel er contacten zijn gelegd met meerdere handelaren en verwerkers, 

hebben beide akkerbouwers nog niks concreets afgesproken over de 

afzet van hun uien. ,,Belangstelling is er, en dat is voorlopig even vol-

doende. We zullen nu eerst moeten bewijzen dat we mooie, harde uien 

kunnen telen'', vindt Wierenga. Volgens Van Rulo is er echter geen reden 

om hier pessimistisch over te zijn. ,,Vorig jaar zagen we een totaal ver-

regend perceel waarvan meerdere deskundigen zeiden: daar komt niet 

meer dan 40 tot 50 ton uien vanaf. Op het eind van het seizoen bleek de 

teler bijna 80 ton per hectare gerooid te hebben. Voor mij was dat een 

teken dat ook een gevoelig gewas als uien zich prima kan herstellen.''   

Eind maart zaaide Jeroen van Rulo zijn 

allereerste uien, maar hij stopte na 

drie werkgangen. ,,Het was me nog 

net iets te nat om het hele stuk in 

te zaaien.'' Nu - begin april - bekijkt 

hij met collega Gerko Wierenga of de 

kiemplantjes goed doorkomen.

Jeroen van Rulo (links) heeft een 180 hectare groot akkerbouwbedrijf in Midwolda 

(Gr.). Hij verbouwt wintertarwe (115 ha), koolzaad (15 ha), suikerbieten (15 ha) en 

uien (5 ha). Ongeveer 20 hectare in in gebruik als grasland, het resterende deel - ca. 

10 ha - is akkerweide. 

Collega en buurman Gerko Wierenga (rechts) heeft een bedrijf van ca. 130 hectare. 

Hij teelt wintertarwe (65 ha), zetmeelaardappelen (22 ha), koolzaad (22 ha), winter-

gerst (10 ha) en uien (4 ha). Ongeveer 10 hectare is akkerweide. 

VERVOLG VAN VOORPAGINA

THEO SWINKELS TEELT VOOR HET EERST UIEN

'UIENTEELT PAST GOED OP ONS BEDRIJF'
Hoewel de uienteelt niet 'vooraan staat' in het bouwplan, is het volgens 

Swinkels wel een goed passende teelt op het bedrijf. ,,Ten eerste zijn 

uien een goede voorvrucht voor de vermeerderingsteelt van aardbei-

enplanten. De uien gaan namelijk al vroeg van het land, waardoor de 

kans op structuurbederf klein is. Ook hebben we ruim de tijd om een 

groenbemester in te zaaien, waardoor we het jaar erop hopelijk een 

mooi perceel klaar hebben liggen voor de aardbeienplanten'', zo licht 

Swinkels toe. Nog een belangrijk pluspunt van de uienteelt is dat de 

belangrijke werkzaamheden - zoals de onkruid- en ziektebestrijding 

- redelijk mooi 'tussen' die van de aardbeien en asperges vallen. ,,Er 

zijn wel een paar kleine arbeidspiekjes, maar het meeste uienwerk 

verwachten we tussen de bedrijven door te kunnen doen'', aldus de 

groenteteler. Een mooie bijkomstigheid is verder dat de uien op een 

perceel met een ondergrondse sproei-installatie staan. ,,Dat maakt het 

wel heel makkelijk om de uien op tijd te beregenen.''

'Geen verstand van uien'
De Brabander geeft ruiterlijk toe 'niet echt verstand te hebben' van de 

uienteelt. De afgelopen winter bezocht hij enkele bijeenkomsten waar 

de teelt ter sprake kwam en kreeg hij wat prijzen van de afgelopen jaren 

onder ogen. ,,Die varieerden van nul tot 20 cent per kilo; daar kun je dus 

niet echt een beslissing op nemen...''.  Dat hij toch voor uien koos komt 

Theo Swinkels runt samen met zijn 

partner Carina Manders het tuin-

bouwbedrijf  'De Zijp' in Boekel 

(N-Br.). De belangrijkste teelten zijn 

aardbeien (productie en vermeer-

dering) en asperges. Dit jaar teelt 

Swinkels voor het eerst ook 5 hec-

tare zaaiuien.

Half april komen de eerst uien-

plantjes boven, constateert mede-

werker Erik Corbijn. Ook voor hem 

is het de eerste kennismaking met 

de uienteelt.

vooral door de afspraken die hij kon maken met een collega-akkerbouwer die 

al veel langer uien verbouwt. ,,Hij heeft de uien gezaaid en zal straks ook het 

oogsten voor zijn rekening nemen. Verder kan ik met hem sparren over zaken 

als onkruid- en ziektebestrijding. Als ik die afspraak niet had kunnen maken, 

dan hadden er nu geen uien gestaan'', zo besluit de Brabander.
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'Trips dit jaar extra goed in de gaten houden'
Noël Delahaye in Kraggenburg verbouwt jaarlijks zo'n 17 hectare 
rode zaaiuien. ,,En die willen hier prima groeien op de lichte, iets 
opdrachtige zavelgrond'', vertelt de jonge akkerbouwer. Van ziekten 
en plagen heeft hij vrijwel geen last. Op eentje na: trips. ,,Vooral de 
laatste jaren komt dat beestje hier steeds vaker voor.''

Een redelijk gangbaar bedrijf zonder grote bijzonderheden. Zo omschrijft 

Noël Delahaye het akkerbouwbedrijf dat hij samen met zijn vader Leon 

runt. ,,Pootaardappelen zijn - zoals veel bedrijven hier in de omgeving - de 

hoofdtak. Maar ook de andere gewassen in ons bouwplan - tarwe, gras-

zaad, bieten, uien en witlof - vind je hier eigenlijk overal wel'', zo klinkt het 

bescheiden.    

Toch blijkt al gauw dat niet alles helemaal 'gangbaar' is. Zo teelt het bedrijf 

al meer dan tien jaar uitsluitend rode uien (Red Baron en Red Tide). ,,Daar 

zijn we ooit een keer mee begonnen en dat beviel goed. Meer redenen kan 

ik zo even niet bedenken'', zegt vader Leon met een lach. Feit is dat de rode 

uien het zowel in kilo's (netto tussen 60 en 65 ton/ha) als in kwaliteit goed 

doen op de lichte zavelgrond rondom hun bedrijf. ,,Omdat de grond hier iets 

opdrachtig is, hebben de uien eigenlijk nooit vocht tekort. Vooral in een droog 

voorjaar is dat echt een flink voordeel; de opkomst en begingroei valt hier 

eigenlijk nooit echt tegen'', vertelt Noël. Ook proberen ze elk jaar wel weer 

iets nieuws uit om teelt op een hoger plan te krijgen. Zo wordt er dit jaar 

een proefje uitgezet met Mycorhizza om het bodemleven te stimuleren en 

wordt er al een aantal jaren geëxperimenteerd met geprimed zaad voor een 

zo egaal mogelijke opkomst. 

'Meer dan tien tripsen per plant'
Voor wat betreft ziekten of plagen zijn er volgens de akkerbouwer geen noe-

menswaardige zorgen of problemen. Op eentje na: trips. ,,Vooral de laatste 

twee, drie jaar hebben we ze regelmatig in onze uien gevonden. Vorig jaar zat 

dat beestje zelfs in bijna alle percelen'', zo blikt Noël terug. De meeste trips is 

volgens hem te vinden op percelen die langs boomgaarden of kassen liggen. 

Doorgaans is het op die plekken wat luwer en daar voelt trips zich goed thuis.

Afgelopen seizoen liep een uienperceel naast een boomgaard flink onder 

de trips. ,,Daar vonden we per plant meer dan tien tripsen. De volwassen 

exemplaren zaten vooral onder de 'knik' van het blad, de jongere exemplaren 

vooral in de oksels. Behalve een hoop vreterij in de stengel gaf dit ook de 

nodige zuigschade'', zo herinnert Noël zich nog goed. Om uitbreiding van de 

schade te voorkomen is er half juli met Movento gespoten. ,,Eigenlijk is dat 

veel te laat voor een goede werking, zo weten we nu. De aanwezige trips 

ging er nauwelijks meer van dood, maar ik denk wel dat we er een verdere 

uitbreiding mee stop hebben gezet.'' 

Voor komend seizoen overweegt hij om percelen (of perceelsdelen) in de 

Noël Delahaye is akkerbouwer in Kraggenburg (Fl.). Op een areaal van ca. 100 hec-

tare verbouwt hij pootaardappelen, wintertarwe, graszaad, zaaiuien, suikerbieten 

en witlofpennen. 

buurt van een boomgaard  preventief met Movento te spuiten. ,,Op een 

perceel hier in de buurt - dat min of meer tussen de kassen lag - hebben we 

vorig jaar al kunnen zien dat dit prima werkt. Toen bij ons de trips erin kwam, 

bleef dat perceel zo goed als tripsvrij.''

Meer met minder is de sleutel voor verhoging van de productiviteit, versterking van onze 
concurrentiepositie en vermindering van het grondstofgebruik. Dat betoogt Hinse Boonstra, 
Manager Public Government Affairs bij Bayer Crop Science Nederland. In combinatie met een 
schone en veilige werkwijze kan volgens hem de milieuvervuiling worden opgelost.

Wat is duurzaamheid?

Duurzaamheid is voorzien in behoeften nu en later. Simpel gezegd moeten wij kunnen eten en onze kin-

deren ook. Uiteraard gaat het om meer dan eten. Het gaat om gezond zijn, aangenaam wonen, een leuke 

baan, de nieuwste mobiele telefoon, een leuke vakantie, mooie natuur en de vele andere behoeften die 

we met zijn allen nu hebben en die onze kinderen waarschijnlijk ook zullen hebben.  

Hoe staat de landbouw er nu voor? 

De landbouw is belangrijk voor onze verzorgingsstaat. We verdienen er een goede boterham aan. Bovendien 

levert de landbouw een gevarieerd, gezond en betaalbaar pakket aan voedingsmiddelen. In het huishoud-

boekje blijft hierdoor voor de meeste Nederlanders ruimte over voor andere belangrijke zaken. Onze landbouw 

is ook heel zuinig. Met weinig grondstoffen en land produceren wij veel producten. Er blijft daardoor ruimte 

over voor de natuur. Dat is dus behoorlijk duurzaam. Helaas zijn we er nog niet in geslaagd milieuvervuiling 

door de landbouw te stoppen. Lucht, water en bodem worden te zwaar belast. Dat is niet zoals we het willen. 

Wat brengt de landbouw onze kinderen? 

Het is uiteraard niet vanzelfsprekend dat ook zij hun brood met de landbouw verdienen. Daarvoor is 

behoud van onze concurrentiepositie belangrijk. Ook behoud van het huidige aanbod van gezonde en 

betaalbare producten is een uitdaging. De laatste prognoses zijn dat er nog 4 miljard consumenten bij-

komen. Dat betekent ook een enorme toename in de vraag naar grondstoffen en land. Voor de natuur is 

dit een grote bedreiging. Zaak dus om ook de productiviteit verder te verhogen.

Welke uitdagingen voor duurzaamheid zijn er?

De Nederlandse landbouw is dus al behoorlijk duurzaam. Voor de noodzakelijke verdere verduurzaming 

bestaan er echter nog drie concrete uitdagingen. Het oplossen van de huidige vervuiling van het milieu, 

behoud van onze concurrentiepositie en tegelijkertijd verhoging van de productiviteit. Simpel gezegd 

moeten we op een schone en veilige manier meer met minder produceren. 

Vergroening door precisie

Meer met minder betekent optimalisatie van de landbouw, waaronder de gewasbescherming. Hiervoor 

bestaan veel kansen. De techniek staat niet stil. We snappen steeds meer van de groei van onze 

gewassen. We kunnen ze sterker maken en de omstandigheden waaronder ze groeien optimaliseren. 

Bovendien gaan we door moderne technologie meer zien. We kunnen daardoor veel preciezer voedsel 

en water geven, tijdig ziekten en plagen opsporen en alleen bestrijden waar dat nodig is. De effectiviteit 

van de gewasbescherming neemt daarbij, door het slim combineren van biologie, chemie en technologie, 

toe. Verliezen door ziekten, plagen en onkruiden nemen daardoor af. Moderne technologie, zoals het 

zuiveren van afvalwater, heel precies bestrijden en de inzet van innovatieve middelen, maakt het daarbij 

mogelijk schoon te werken. 

'IK ZIE DIT INITIATIEF ALS 
EEN MOOI PODIUM 

VOOR DISCUSSIE'

VERVOLG VAN VOORPAGINA

Structureel werken aan duurzaamheid
Met Forward Farming wil Bayer de komende jaren een groot aantal 
duurzaamheidsactiviteiten opzetten en ontwikkelen en deze vervol-
gens tonen aan een zo breed mogelijk publiek. Rode draad hierbij 
is om geïntegreerde gewasbescherming zo goed mogelijk voor het 
voetlicht te brengen. 

Bayer Forward Farming wordt de komende jaren wereldwijd uitgerold in 75 

landen. Nederland is daarbij één van de gidslanden omdat de (chemische) 

gewasbescherming hier meer dan elders onder een vergrootglas ligt.

Om nieuwe ideeën en initiatieven - met name op het gebied van gewasbe-

scherming - feitelijk zichtbaar te maken en in de praktijk te toetsen, is er 

een samenwerkingsverband aangegaan met akkerbouwer Jasper Roubos 

in Abbenes (Noord-Holland). Op zijn bedrijf - de Forward Farm - worden de 

komende jaren systemen aangelegd en technieken getest die bijdragen aan 

een duurzame landbouw en gewasbescherming.

Uitgangspunt voor de samenwerking is dat Roubos zijn eigen bedrijfsvoering 

aanhoudt en ook zijn eigen beslissingen neemt. ,,Het is niet de bedoeling dat 

we dit voor de bühne doen. Het moet allemaal wel een beetje praktisch én 

haalbaar zijn'', zegt Roubos er zelf over. 

Waar hij zich het het meest op verheugt zijn de discussies die - hopelijk 

- plaats zullen vinden op zijn bedrijf. ,,En dan bedoel ik niet alleen met col-

lega's uit de landbouw zelf, maar ook met allerlei andere betrokkenen en 

belangstellenden. Gooi de discussie over wat we in de landbouw doen maar 

open!'', zegt hij gedreven.

Meer weten over Forward Farming? Kijk op www.agro.bayer.nl. 
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Toen HLB BV in 2014 De Groene Vlieg overnam, kwam Tjarda Everaarts weer in aanraking met haar 
oude werk. Het grootste deel van haar carrière werkte ze namelijk aan de verfijning van de steriele-
insectentechniek, waarmee onder andere de uienvlieg biologisch bestreden wordt. Die kennis komt 
haar ook op locatie Wijster van pas. 

Tjarda Everaarts is bij HLB BV in Wijster verantwoordelijk voor de proeven die het onderzoeks- en adviesla-

boratorium doet op het gebied van aaltjes en insecten. Als coördinator projecten bewaakt ze bovendien het 

overzicht over de meer dan honderd veldproeven die het HLB uitvoert. Voordat ze in 2011 in dienst kwam, 

werkte zij jarenlang als specialist bij De Groene Vlieg, het bedrijf dat sinds twee jaar onderdeel uitmaakt van 

HLB BV. Activiteiten van de bedrijven die elkaar overlappen, zoals het bodemonderzoek, zijn in elkaar gescho-

ven. Waar HLB van oudsher breder actief is op gebied van plant- en bodemgezondheid,  ligt de expertise van 

De Groene Vlieg op het gebied van insecten. Everaarts voelt zich in beide werelden thuis.

Wat houdt uw werk in?
,,Als projectleider onderhoud ik contacten met de opdrachtgevers, proefveldhouders en andere betrokkenen. 

Ook stuur ik de proefvelddienst en het aaltjeslab aan. Als coördinator projecten zorg je ervoor dat alles gladjes 

verloopt: gaat het goed? Zijn we niks vergeten? En: wat heeft prioriteit? Omdat je met buitenproeven te maken 

hebt, gaat het namelijk vaak net iets anders dan je verwacht.'' 

Wanneer geniet u het meest van uw werk?
,,Op het moment dat proefvelddata verwerkt worden en de eerste resultaten wijzen op duidelijke verschillen. 

Met die kennis komen onze opdrachtgevers verder. Bijvoorbeeld bij de toelating van een nieuw middel. Dat is 

essentieel, want je ziet het aantal toegelaten gewasbeschermingsmiddelen behoorlijk teruglopen. Ik vind het 

mooi dat we op die manier een bijdrage leveren aan wat voor telers belangrijk is.''

Het areaal uien in Noord-Nederland groeit. Wat doet het HLB aan uien?
,,Het gewas is hier in de omgeving nog klein, maar we krijgen wel meer vragen van telers, bijvoorbeeld over 

aaltjes. Voor De Groene Vlieg doen we proeven waarin we uitzoeken hoe een tripsplaag zich opbouwt in een 

uiengewas. We willen beter zicht krijgen op het effect van zaadcoating, de aanwezigheid van andere waardge-

wassen en het inzetten van insecticiden op de ontwikkeling van de populatie. Verder ben ik betrokken bij het 

introduceren van de steriele-mannetjestechniek tegen uienvlieg in Noord-Nederland.''

Nog even in het kort: hoe werkt de steriele-mannetjestechniek ook alweer?
,,De Groene Vlieg kweekt uienvliegen op en maakt die onvruchtbaar met behulp van straling. Door een over-

maat van deze steriele vliegen los te laten in uienpercelen, is de kans dat een wilde uienvlieg paart met een 

steriel mannetje veel groter dan dat zij paart met een wild exemplaar. De meestje eitjes komen hierdoor niet 

uit, waardoor de plaag onder de schadedrempel blijft. Door continu te blijven monitoren hoe de populatie zich 

ontwikkelt, bepalen we hoeveel steriele vliegen we moeten loslaten.''

Hoe zeker is de steriele-mannetjestechniek?
,,Het is een bewezen techniek, die al in de jaren ’60 is ontwikkeld en die we al sinds de jaren ’80 commercieel 

toepassen. Het is ook een belangrijke techniek want het aanbod van insecticiden is niet heel breed. Toch is 

'Uienvlieg houdt van luwte en zand'

het goed en prettig dat er middelen beschikbaar blijven. Heel af en toe moeten we namelijk corrigerend 

ingrijpen, als de opbouw van een populatie uit de hand loopt. Voor honderd procent zekerheid zouden 

we namelijk zoveel vliegen moeten loslaten dat de techniek onbetaalbaar wordt. Ik vind het een prachtig 

voorbeeld van groene gewasbescherming, die zijn waarde bewezen heeft. Dit jaar gaan we landelijk zelfs 

richting de 10.000 hectare.''

De uienteelt is in Noord-Nederland relatief klein en komt in de Veenkoloniën 
nog maar net op. Hoe snel vormen uienvliegen een probleem? 
,,Overal waar je begint met de teelt van uien, bouwt de plaag zich langzaam op, want de uienvlieg komt 

algemeen voor. Afgelopen jaar hebben we in Groningen en Friesland tellingen gedaan, om te kijken met 

welke begindruk we dit jaar rekening moeten houden. Daaruit blijkt dat de populaties niet onder doen 

voor die in andere uiengebieden. Er worden dan ook al sinds de jaren ’90 uien geteeld. Ook hier in de 

Veenkoloniën is het een kwestie van tijd. De condities voor de uienvlieg zijn hier gunstig, want hij houdt 

van luwte en zand.''

Kan iedere teler aanhaken?
,,Nee, we doen dat gebiedsgewijs. Dat werkt beter en efficiënter. Het zou simpelweg te duur worden 

om de steriele-insectentechniek direct aan iedere individuele uienteler aan te bieden. Wel starten we in 

meerdere gebieden tegelijk. Behalve in het Noorden, ook in Limburg en Zeeuws-Vlaanderen.''

Is het leuk om weer met de uienvlieg bezig te zijn?
,,Ja, maar het is nu maar een klein onderdeel van mijn werk. Het HLB is heel breed, van precisielandbouw 

tot diagnostiek. Er gebeurt veel. Dat bevalt goed.''

In de rubriek Mens & Werk laten we mensen aan het woord die zich op een bijzondere manier 

inzetten of verdienstelijk maken voor hun vak (en vakgenoten). Dit jaar - 2016 - richten we ons 

op onderzoeksinstellingen. Met welke thema's houden zij zich bezig? En: wat zien zij als grootste 

knelpunten? In deze aflevering: Tjarda Everaarts, wetenschappelijk onderzoeker bij HLB in Wijster.

‘STERIELE-MANNETJESTECHNIEK 

HEEFT ZIJN WAARDE BEWEZEN'

Mens & Werk

Afspoeling van gewasbeschermingsmiddelen vanaf het erf is een van de belangrijkste bronnen van emis-

sie naar oppervlaktewater, zo blijkt uit metingen van waterschappen. De organisaties van de Toolbox 

Emissiebeperking (LTO Nederland, Nefyto, Agrodis, Unie van Waterschappen) hebben daarom een speci-

ale erfemissiescan ontwikkeld. Het invullen van de scan maakt binnen een paar minuten duidelijk waar 

(nog) mogelijkheden liggen om de belasting van het oppervlaktewater verder te verminderen.  

WETEN HOE U OP UW BEDRIJF DE BELASTING VAN HET OPPERVLAKTEWATER 
KUNT VERMINDEREN? 

VUL DE ERFEMISSIESCAN IN OP WWW.ERFEMISSIESCAN.NL

DOE DE ERFEMISSIESCAN! 

Tjarda Everaarts is wetenschappelijk onderzoeker bij HLB.
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,,Ik wil weten waaróm middelen ingezet moe-

ten worden en ik wil ook begrijpen hoe ze wer-

ken. Zo nodig zoek ik er zelf informatie bij uit 

onderzoeks- of proefverslagen.'' 

Marcel Nijenhuis, bollenteler en 

akkerbouwer in Espel (Fl.).

,,Vroegrijp, lang houdbaar, betrouwbaar, sterke 

wortels en liefst bewapend tegen meerdere ziek-

tes. Zo moet de moderne ui eruit zien. We willen 

voor iedere teeltsituatie een robuust ras.''

Koen van der Voort, hoofd veredeling 

bij De Groot en Slot.

,,Vooral de laatste twee, drie jaar hebben we 

regelmatig trips in onze uien gevonden. Vorig 

jaar zat dat beestje zelfs in bijna alle percelen.''

Noël Delahaye, akkerbouwer in 

Kraggenburg (Fl.)

,,De steriele-mannetjestechniek is een mooi 

voorbeeld van groene gewasbescherming, die 

zijn waarde bewezen heeft. Dit jaar gaan we 

landelijk richting de 10.000 hectare.''

Tjarda Everaarts, wetenschappelijk 

onderzoeker bij HLB.

Actievoorwaarden:
Deze prijsvraag loopt van 10 t/m 31 mei 2016. Uit de goede inzendingen worden drie prijswinnaars getrokken. 

Deze prijswinnaars krijgen tussen 1 en 15 juni bericht. Over de uitslag kan niet worden gecorrespondeerd.

Stuur de ingevulde bon uit deze krant in een ongefrankeerde envelop naar:

Bayer CropScience SA-NV

T.a.v.: Uien Koerier

Antwoordnummer 55074 - 3640 WB Mijdrecht 

Naam:

Adres:

Postcode/ Plaats:

Bedrijfstype/aantal hectare uien:  

De oplossing van de woordzoeker is:

   
 

Houdt u van lekker eten en drinken in een goed restaurant? 
Los dan de onderstaande woordzoeker op! 
Uit de goede inzendingen worden drie winnaars getrokken. 
Zij krijgen elk een dinerbon ter waarde van € 150.

De woorden hieronder zitten horizontaal, verticaal en diagonaal in alle richtingen in de 
puzzel verstopt. Ze kunnen elkaar overlappen. Zoek ze op en streep ze af.  De overgebleven 
letters vormen achter elkaar gelezen de oplossing.

Puzzel mee en win een diner voor twee!
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UIEN
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A H G N E T N A L P O M U Z
A R A R O R D N O A O P T A
P E O L A N E E N N L L I A
A N G H E A D R C R O N E I
S P U I T E N E I O O R T E
D T K I R H R M R T F N I N
I C E M V E P R C Z D E L E
U U R IJ E R E O B M O G A K
R D D N A L Z F T E O E W R
K O P N E I U N T Y D O K E
N R R T H T E I B O H L Y W
O P E R C E E L S A L P M H
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Terug in de tijd
Langedijk, Noord-Holland, augustus 1938: 'In de Langendijk en omgeving hebben de tuinders het druk met de 

zilveruien-campagne. Mannen en vrouwen in overall zijn bezig met het rollen en drogen van de zilverkleurige uitjes. 

Deze worden met harken op grote zeilen uitgespreid. De klompen staan aan de kant.' 

Foto: Nationaal Archief/Spaarnestad Photo/ANP/Polygoon/fotograaf onbekend.
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Onze gebruiksadviezen, zowel mondeling als 
schriftelijk verstrekt, berusten op uitgebreide 
proefnemingen. Wij adviseren naar beste 
weten volgens kennis van zaken van dit ogen-
blik, echter zonder daarvoor aansprakelijkheid 
op ons te nemen, omdat opslag/bewaring en 
toepassing zich aan onze controle onttrekken. 
Beschrijvingen van een product, resp. gegevens 
over de eigenschappen daarvan betekenen 
niet, dat verantwoordelijkheid wordt gedra-
gen bij eventuele schade. Gebruik gewasbe- 
schermingsmiddelen veilig. Lees vóór gebruik 
eerst het etiket en de productinformatie.


